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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser vice ordförande Peter 
Backlund (L) att tillsammans med ordförande Hassan Jama (V) 
justera dagens protokoll. 
  
Justering sker tisdag den 31 januari 2023. 
 

Sida 4 (49)



Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 2/2023 
 

2023-01-26 

§ 2 
Fastställande av dagordning  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner dagordningen. 
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§ 3 
Medborgarförslag om fritidsgård i Stureby  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2022/994 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har tagit emot ett 
medborgarförslag om att öppna en fritidsgård i Stureby. Författaren 
till medborgarförslaget uttrycker oro kring att ungdomar hänger vid 
Sturebyskolan, tunnelbanan och bostadsområden. Författaren anser 
att en fritidsgård i Stureby skulle bidra med en trygg mötesplats och 
ökad vuxennärvaro för de ungdomar som hänger i Stureby. 
 
Förvaltningens bedömning är att en ny fritidsgård i Stureby inte är 
aktuellt i dagsläget, dels eftersom en deltidsverksamhet är 
utmanande att driva med kvalitet och dels eftersom det riskerar att 
bli en mötesplats där ungdomsproblematiken gror och blir mer 
komplext. Istället arbetar förvaltningen med att inkludera ungdomar 
från Stureby i befintliga fritidsgårdar som finns i närliggande 
områden. Det pågår en gedigen samverkan mellan förvaltningens 
förebyggande verksamheter, skolan, polisen och föräldrar för att 
påverka ungdomssituationen i området med olika insatser. 
Förvaltningen kommer att se över vilka fritidsgårdar som behöver 
prioriteras och utvecklas kommande år, utifrån barn och ungdomars 
förutsättningar och behov i våra olika stadsdelar. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 

Yrkande 
Kristina Öberg m.fl. (S) yrkar bifall till förvaltningens förslag till 
beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) konstaterar att det finns ett förslag till 
beslut och finner att nämnden beslutar i enlighet med förvaltningens 
förslag till beslut. 
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Särskilda uttalanden 
Peter Backlund (L) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi liberaler vill understryka vikten av de insatser förvaltningen gör 
i Stureby där oro över ungdomssituationen ökat. Dessa insatser 
måste fortsätta och fler åtgärder vidtas om det inte blir ett ökat lugn 
i området. 
  
Vi ser också fram emot förvaltningens redovisning av 
fritidsgårdarnas verksamhet i hela stadsdelen, där verksamheten 
ständigt måste utvärderas och kvalitetssäkras liksom placering av 
fritidsgårdar. Det är viktigt att verksamheten är inkluderande för t 
ex ungdomar med funktionshinder och hbtqi. 
  
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi vill tacka för det medborgarförslag som lämnats in gällande en 
ny fritidsgård. 
  
Förvaltningen bedömer att det inte är aktuellt eftersom det är 
möjligt att inkludera ungdomar från Stureby i befintliga 
fritidsgårdar i närområdet. 
  
Vi ställer oss dock lite frågande till förvaltningens skrivning "en 
fritidsgård riskerar att bli en mötesplats där ungdomsproblematiken 
gror och blir mer komplex". Vi önskar få ett förtydligande gällande 
vad förvaltningen bygger denna skrivning på. 
  
Sverigedemokraterna anser att man genom att använda sig av 
adekvat utbildad personal och evidensbaserad metodik som skapar 
en god miljö för ungdomar att vistas i kan möjliggöra 
förutsättningar för fungerande fritidsgårdar. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/994-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
fritidsgård i Stureby 

 EÅV 2022/994-3 Medborgarförslag om fritidsgård i Stureby 
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§ 4 
Medborgarförslag om ny fritidsgård i Stureby  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2022/982 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har tagit emot ett 
medborgarförslag om att öppna en ny fritidsgård i Stureby. 
Författaren till medborgarförslaget uttrycker oro kring att ungdomar 
hänger på Sturebyskolans skolgård på kvällstid. Författaren förslår 
att Skutan på Sturebyskolan är en möjlig lokal för en fritidsgård i 
Stureby med exempelvis fältassistenter som personal. 
 
Förvaltningens bedömning är att en ny fritidsgård i Stureby inte är 
aktuellt i dagsläget, dels eftersom en deltidsverksamhet är 
utmanande att driva med kvalitet och dels eftersom det riskerar att 
bli en mötesplats där ungdomsproblematiken gror och bli mer 
komplext. Istället arbetar förvaltningen med att inkludera ungdomar 
från Stureby i befintliga fritidsgårdar som finns i närliggande 
områden. Det pågår en gedigen samverkan mellan förvaltningens 
förebyggande verksamheter, skolan, polisen och föräldrar för att 
påverka ungdomssituationen i området med olika insatser. 
Förvaltningen kommer att se över vilka fritidsgårdar som behöver 
prioriteras och utvecklas kommande år, utifrån barns och 
ungdomars förutsättningar och behov i förvaltningens olika 
stadsdelar. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 

Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi liberaler vill understryka vikten av de insatser förvaltningen gör 
i Stureby där oro över ungdomssituationen ökat. Dessa insatser 
måste fortsätta och fler åtgärder vidtas om det inte blir ett ökat lugn 
i området. 
  
Vi ser också fram emot förvaltningens redovisning av 
fritidsgårdarnas verksamhet i hela stadsdelen, där verksamheten 
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ständigt måste utvärderas och kvalitetssäkras liksom placering av 
fritidsgårdar. Det är viktigt att verksamheten är inkluderande för t 
ex ungdomar med funktionshinder och hbtqi. 
  
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi vill tacka för det medborgarförslag som lämnats in gällande en 
ny fritidsgård. 
  
Förvaltningen bedömer att det inte är aktuellt eftersom det är 
möjligt att inkludera ungdomar från Stureby i befintliga 
fritidsgårdar i närområdet. 
  
Vi ställer oss dock lite frågande till förvaltningens skrivning "en 
fritidsgård riskerar att bli en mötesplats där ungdomsproblematiken 
gror och blir mer komplex". Vi önskar få ett förtydligande gällande 
vad förvaltningen bygger denna skrivning på. 
  
Sverigedemokraterna anser att man genom att använda sig av 
adekvat utbildad personal och evidensbaserad metodik som skapar 
en god miljö för ungdomar att vistas i kan möjliggöra 
förutsättningar för fungerande fritidsgårdar. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/982-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om ny 
fritidsgård i Stureby 

 EÅV 2022/982-3 Medborgarförslag om ny fritidsgård i 
Stureby 
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§ 5 
Verksamhetsplan 2023 för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd  
EÅV 2022/919 
 

Beslut  
1. Verksamhetsplan 2023 för Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsnämnd godkänns och överlämnas till 
kommunstyrelsen. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Plan för 
upphandling 2023 enligt bilaga 2. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 0,2 mnkr för lokalt åtgärdsprogram, 
vatten enligt bilaga 3 (drift). 

4. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 0,6 mnkr för biologisk mångfald enligt 
bilaga 3 (drift). 

5. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 4,7 mnkr för klimatinvesteringar enligt 
bilaga 3 (investering). 

6. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 2,0 mnkr för biologisk mångfald enligt 
bilaga 3 (investering). 

7. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 5,4 mnkr för trygghetsskapande 
åtgärder enligt bilaga 3 (investering). 

8. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 1,1 mnkr för naturreservat enligt bilaga 
3 (investering). 

9. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 0,2 mnkr för Stockholm vid vattnet 
enligt bilaga 3 (investering). 

10. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
budgetjustering med 2,7 mnkr för medel för lokaländamål. 

11. Priser till nämndens utförarenheter fastställs enligt bilaga 5. 
12. Resultatenheter fastställs i enlighet med detta ärende. 
13. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Ansökan 

om medel för kompetensutveckling med 1,5 mnkr inom 
förskola enligt bilaga 6. 

14. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner System 
för intern kontroll 2023 enligt bilaga 7. 

15. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
Väsentlighets- och riskanalys samt internkontrollplan 2023 
enligt bilaga 8. 

16. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Strategi 
för kompetensförsörjning 2023-2025 enligt bilaga 9. 
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17. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner Lokal 
handlingsplan mot våldsbejakande extremism 2023 enligt 
bilaga 10. 

18. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
Lägesbild lokal samverkansöverenskommelse med polisen 
enligt bilaga 11. 

19. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
Lägesbild SÖK Enskede-Årsta-Vantör enligt bilaga 12. 

20. Omslutningsförändringar om 336,1 mnkr godkänns och 
anmäls till kommunstyrelsen. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Verksamhetsplanen för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
anger inriktningen för förvaltningens verksamhet under 2023. 
Verksamhetsplanen knyter an till kommunfullmäktiges tre 
inriktningsmål: 
  

 Ett Stockholm som håller samman med en stark och jämlik 
välfärd i hela staden 

 Ett grönt och fossilfritt Stockholm som leder en rättvis 
klimatomställning 

 Ett Stockholm med en stabil och hållbar ekonomi med 
utbildning, jobb och bostäder för alla 

  
Inom varje inriktningsmål har fullmäktige formulerat mål för 
verksamhetsområden. Stadsdelsnämnden har i sin planering 
konkretiserat kommunfullmäktiges mål genom att formulera 
nämndmål, indikatorer och aktiviteter som väntas bidra till att 
målen uppnås. 
  
Verksamhetsplanen har utformats i enlighet med stadens 
integrerade system för ledning och styrning av verksamhet och 
ekonomi (ILS). 
 

Deltar inte i beslutet 
Emelie Wassermann (SD) avstår från att delta i beslutet. 
  

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar: 
  

1. att avslå stadsdelsförvaltningens förslag till beslut. 
2. att uppdra åt stadsdelsförvaltningen att återkomma med 

förslag till verksamhetsplan i enlighet med vad som nedan 
anförs. 

3. att anföra följande: 
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Liberalismens viktigaste värdering är frihet. Människors rätt till 
självständigt - eller i gemenskap med familj, vänner, 
arbetskamrater eller andra – forma sina egna liv efter egna 
önskemål och värderingar är fundamental. Enligt 
socialliberalismen, som är den liberala riktning som Liberalerna 
företräder, har den offentliga sektorn – stat, region, kommun – en 
viktig roll att spela för att öka friheten. I Stockholm vill vi liberaler i 
politisk praktik bidra till det. 
  
I det liberala samhället ska alla, oberoende av funktionsförmåga 
och boendeområde, men också oavsett könsidentitet, ålder, etnicitet, 
religiös tro eller kulturell bakgrund, ges förutsättningar att leva ett 
gott liv. 
  
Stadsdelsnämnderna spelar en viktig roll i den lokala demokratin 
och principen om att stadens myndighetsutövning ska komma så 
nära medborgarna som möjligt. Stadsdelsnämnderna har ansvar för 
merparten av stadens välfärdsverksamhet och har ett stort 
inflytande på många invånares livskvalitet och livsmöjligheter. 
Utifrån en bred kompetens ska stadsdelsnämnderna erbjuda en 
hållbar samhällsservice av hög kvalitet. 
  
Stadsdelsnämnderna ska vara en lokal länk samt ansvara för dialog 
mellan medborgare, stadens förvaltningsorganisation och 
förtroendevalda. Stadsdelsnämnderna ska arbeta för att säkerställa 
likställigheten över staden i den service som erbjuds stockholmarna 
inom förskola, äldreomsorg, sociala verksamheter samt lokala 
kultur- och fritidsverksamheter. 
  
Stadsdelsnämnderna har en central roll i stadens 
trygghetsskapande arbete. Arbetet innefattar såväl sociala 
förebyggande insatser som fysiska åtgärder i närmiljön. 
Stadsdelsnämndernas sociala insatser är avgörande för att ge alla 
barn en god barndom och en lyckad skolgång. En nära samverkan 
med lokalpolis, brandförsvar, det lokala näringslivet, 
fastighetsägare, föräldrar och föreningar är en förutsättning för 
trygghetsarbetet. Stadsdelsnämnderna ska prioritera arbetet med 
att nå målet om att inte ha något särskilt utsatt eller utsatt område 
inom Stockholms stad, samt delta i arbetet för att motverka det 
dödliga våldet i kriminella miljöer. Vi är positiva till fler 
övervakningskameror och kommunala ordningsvakter. Samtidigt är 
det fortsatt viktigt med trygghetsvandringar för att tillsammans med 
medborgare undanröja hinder som kan öka tryggheten. 
  
Torget vid Gullmarsplan skulle kunna bli mycket mer attraktivt, 
tryggt och tillgängligt. Vi har varit pådrivande för att ge 
Gullmarsplans gångtrafikanter och cyklister mer och säkrare ytor 
att röra sig på. Också tryggheten behöver förbättras och vi ser t ex 
gärna att polis finns tillgänglig under helger med mobil 

Sida 12 (49)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 2/2023 
 

2023-01-26 

polisstation. Vid stora arrangemang i Arenaområdet är det extra 
viktigt att staden säkerställer tryggheten för närboende. Vi vill t ex 
utöka städningen i samband med större evenemang. 
  
Många områden i Stockholm saknas tillgång till lokaler för 
förenings- och kulturlivet. Därför ska majoriteten av stadens skolor 
iordningsställas för uthyrning. Lämpliga matsalar eller aulor kan 
efter skoltid bli en resurs för det lokala föreningslivet, tex för 
styrelsemöten, årsmöten, studiecirklar, dans, drama, musik, 
bokcirklar. Detta ska ske utan att det belastar skolornas budget 
eller arbetstid, och kunna bokas via stadens bokningssystem. 
  
I Stureby ser vi en ökad oro för ungdomar på kvällstid. Det saknas 
ungdomsgård efter att den som fanns tidigare vid Sturebyskolan 
lagts ned 2019. Stadsdelsnämnden behöver inventera och utvärdera 
verksamheten vid existerande ungdomsgårdar. En ökad verksamhet 
på kvällstid för föreningar kan bidra till att öka tryggheten i 
området. 
  
Förskolan lägger grunden för hela livet 
Förskolan lägger grunden för livet. Att få tillgång till språk, socialt 
samspel och utvecklande lek ger en god grund för hela skolgången. 
Förskolorna i Stockholm ska ge alla barn en god omsorg och start i 
livet. Föräldrar ska känna sig trygga med att förskolan erbjuder en 
pedagogisk verksamhet av hög kvalitet där varje barn får möjlighet 
att utvecklas. En viktig uppgift för förvaltningen är att både arbeta 
för att kunna rekrytera fler förskollärare och se till att locka våra 
barnskötare att vidareutbilda sig till förskollärare. 
  
Förskolan fyller en särskilt viktig roll för de barn som inte har med 
sig svenska språket hemifrån. Barn som har gått i förskolan har en 
snabbare språkutveckling än barn som varit hemma de första 
levnadsåren och klarar senare också grundskolan bättre. Av det 
skälet ska alla barn ges möjlighet och uppmuntras att gå i 
förskolan. 
  
Ett gott ordförråd är en avgörande faktor, inte bara för en lyckad 
skolgång, utan också för att kunna ta del av andras känslor och 
uttrycka sina egna, liksom för ett livslångt lärande. Därför ska 
förskolorna fokusera på barnens språkutveckling. Barn i behov av 
särskilt stöd ska upptäckas tidigt och få de stödinsatser som behövs. 
Övergången till skolan ska utvecklas med fokus på barnens 
språkutveckling och behov av särskilt stöd för att säkerställa att de 
får en så god skolstart som möjligt. 
  
För oss liberaler är det självklart att barns uppväxtvillkor och 
möjligheter inte ska begränsas av könsroller. Ett aktivt 
jämställdhetsarbete ska därför genomföras på alla förskolor. 
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Förskolan har en viktig funktion i det förebyggande arbetet, bland 
annat genom att uppmärksamma barn som riskerar att fara illa. 
Samarbetet mellan förskola och socialtjänst ska fortsätta att 
stärkas. Insatser för att stärka barns uppväxtvillkor och stödja 
familjer bör komma redan i förskoleåldern, inte senare när en stor 
del av barndomen redan passerat. Förskolans rutiner för och 
kontakt med socialtjänsten bör därför utvecklas. 
  
Arbetet kring att motverka negativa maskulinitetsnormer, arbeta 
mot våld, och utveckla förmågan att förmedla sina egna känslor och 
ta hänsyn till andras måste börja redan i förskolan. Den nya 
förskolenämnden behöver ges i uppdrag att leda arbetet med att 
utveckla pedagogiken kring samtycke, maskulinitetsnormer och 
känslouttryck i förskolan, och stadsdelsnämndernas förskolor ges 
uppdraget att implementera det. Förskolenämnden får inte bli en 
byråkratisk överbyggnad som skapar en massa merarbete för de 
enskilda förskolorna. 
  
Rörelseglädje och ett aktivt liv lägger grunden för den livslånga 
hälsan. Förskolorna ska fortsätta arbeta med att öka barnens 
utevistelse och rörelse i förskolan. 
  
Förskolans verksamhet är grunden för ett stort ordförråd, vidgade 
vyer och en bra skolstart för stadens barn. Det är en av stadens 
viktigaste verksamheter och en avgörande uppgift att bibehålla och 
öka kvalitén i stadens förskolor. 
  
I Enskede-Årsta-Vantör har förskolan fått höga betyg i 
brukarundersökningar. Vi i Liberalerna anser att barngruppernas 
storlek är viktigt att hålla nere för att ha en hög kvalitet. Taken på 
14 respektive 18 barn ska hållas. Med alltför stora barngrupper är 
det svårt att bedriva en bra pedagogisk kvalitet där varje barn blir 
sedd och hörd. Vi kommer att fortsätta bevaka att storleken på 
barngrupperna inte ökar. 
  
Barn, kultur och fritid 
I Liberalernas Stockholm har alla barn och unga rätt till en trygg 
och stimulerande uppväxt under goda levnadsvillkor. I stadsdelarna 
bedrivs angelägen och viktig verksamhet i både kommunal och 
fristående regi, för att ge alla unga i Stockholm tillgång till ett brett 
och kvalitativt utbud av fritidsaktiviteter. Detta ska värnas och 
utvecklas. 
  
Det är angeläget att man i planeringen av verksamheter för barn 
och ungdomar tar särskild hänsyn till behoven hos barn och 
ungdomar med funktionsnedsättning. Aktiviteter ska utformas 
inkluderande för alla och vara fysiskt tillgängliga för barn och 
unga med funktionsnedsättning. Information om aktiviteter ska 
anpassas efter målgrupp så att så många som möjligt kan ta del av 
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aktiviteterna. Vidare ska det finnas trygga arenor och verksamheter 
för flickor och specifika målgrupper så som nyanlända och hbtqi+ 
personer även i vår stadsdel. 
  
Parklekar är en viktig del av många barns fritid. De parklekar vi 
har är viktiga att värna och de ska vara tillgängliga för öppna 
förskolor, samt erbjuda pedagogiska och lekfulla miljöer. 
  
Det är prioriterat att nå de grupper som idag inte nås av annan 
fritidsverksamhet och erbjuda meningsfull fritid i både egen regi 
och i samarbete med civilsamhället.  
  
Den öppna fritidsverksamheten ska ha ett nära samarbete med 
andra aktörer som arbetar förebyggande, så som exempelvis 
socialtjänsten, civilsamhället och fältassistenter. Kunskap om 
socialtjänstens uppdrag ska stärkas inom fritidsverksamheterna för 
att tidigt identifiera barn och unga i riskzon eller som misstänks 
fara illa. 
  
Äldreomsorg 
I Liberalernas Stockholm är vi individer hela livet. Även när vi 
behöver stöd och hjälp från andra har vi rätt till respekt för våra 
behov, våra livsval och våra intressen. Kvalitet, valfrihet och 
mångfald är en självklarhet i äldreomsorgen. 
  
Äldreomsorgen ska ha den äldres individuella behov och önskemål i 
fokus samt präglas av kontinuitet och hög kvalitet i alla insatser. 
Äldreomsorgen ska främja en hög livskvalitet för den enskilde, 
oavsett hälsotillstånd och ålder. Alla äldre ska få en god, nära och 
samordnad vård som stärker hälsan och individuella behov och 
förutsättningar ska beaktas. Majoritetens låga uppräkning till 
hemtjänsten riskerar att försämra kvaliteten och omsorgen. Fler 
fasta anställningar, ökad kontinuitet och större möjligheter till 
kompetensutveckling krävs. Den medicinska kompetensen måste 
öka. 
  
Stadsdelsnämnden ska säkerställa att det finns en mångfald av 
boendeformer och att de äldre som behöver komma till ett 
äldreboende får göra det i tid. 
  
De anhörigas situation måste särskilt uppmärksammas och 
ambitionerna höjas i enlighet med det program för anhörigstöd 
inom socialtjänst och äldreomsorg som infördes under Liberalernas 
tid vid makten. 
  
Ofrivillig ensamhet är ett stort hälsoproblem i vårt samhälle, något 
som blivit än mer tydligt i och med pandemin. Ensamhet och 
isolering innebär stora risker i hälsan och bidrar till en sämre 
livskvalitet. Genom samverkan med civilsamhället ska staden arbeta 
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för att bryta social isolering och ge möjlighet för människor att 
träffas. Det ska finnas träffpunkter och möteslokaler som är öppna 
även på somrar och storhelger. Vi kan konstatera att vår stadsdel 
är välförsörjd vad gäller verksamheter för äldre, och att det finns 
också en hel del verksamheter öppna på sommaren och under 
storhelger. Vi kommer bevaka denna fråga. 
  
Vidare ska hälsofrämjande, förebyggande och rehabiliterande 
insatser fortsätta prioriteras och utvecklas. Alla äldre på vård- och 
omsorgsboenden ska erbjudas dagliga sociala aktiviteter och 
utevistelser. Den enskilde ska ha stora möjligheter till påverkan och 
inflytande kring sin vardag. Äldreomsorgen ska utgå från ett 
jämställdhetsperspektiv och uppmärksamma äldre som utsätts för 
våld i nära relationer. 
  
Maten ska vara god och näringsrik och måltidsupplevelsen 
lustfylld. Den enskilde ska ha möjlighet att påverka vad som 
serveras. Det ska fortsatt vara möjligt att få hjälp med matlagning i 
hemmet i stället för matlådor. För att måltiden ska få ett socialt 
innehåll ska fler äldre kunna få äta i sällskap med andra, 
exempelvis på en social träffpunkt, i samarbete med föreningslivet 
eller som en biståndsbedömd insats. I detta arbete är matlyftet en 
viktig insats. 
  
Strategisk kompetensförsörjning är prioriterat inom äldreomsorgen. 
Det är angeläget att stadsdelen arbetar systematiskt med såväl 
kompetensutveckling av befintliga medarbetare och rekrytering av 
nya medarbetare för att möta kommande behov av en mer 
kvalificerad vård och omsorg. För att kunna möta och hjälpa dem 
som behöver stöd från stadens äldreomsorg måste chefer och 
medarbetare fortsätta utveckla sina kunskaper samt ges en bra och 
hållbar arbetsmiljö och goda förutsättningar att utföra sitt arbete. 
  
Stöd och service 
Alla stockholmare oavsett funktionsförmåga ska tillförsäkras 
integritet, självbestämmande och möjlighet att kunna delta på lika 
villkor i samhällets gemenskap. Så långt som möjligt ska var och 
en, utifrån sina förutsättningar och önskemål, kunna leva ett 
självständigt liv och ha en sysselsättning, ett arbete att gå till eller 
studera. 
  
Vår stadsdel ska vara levande och socialt hållbar, där alla är 
delaktiga i samhällsutvecklingen utifrån sina egna förutsättningar. 
Funktionsnedsättning ska aldrig vara ett hinder för att någon ska 
kunna utvecklas och leva det liv som den önskar. Staden och 
välfärden ska byggas utifrån tillgänglighet och delaktighet från 
början. Hinder ska avlägsnas. Det är djupt problematiskt att 
majoriteten i sin budget tillför så begränsade medel till stöd och 
service för personer med funktionsnedsättning. I vår budget 
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dubblerar vi schablonen för stöd och service till personer med 
funktionsnedsättning och mångdubblar schablonen till 
socialpsykiatrin. 
  
Personer med funktionsnedsättning ska kunna delta fullt ut i 
samhället på lika villkor som andra i vår stadsdel. Utgångspunkten 
ska vara att funktionshinder inte är en egenskap hos individen utan 
uppstår i relation till den omgivande miljön. Insatserna ska ge stöd 
vid funktionsnedsättning och kompensera brister i samhällets 
tillgänglighet och andra hinder för delaktighet, självständighet och 
självbestämmande. Detta kräver personal med hög kompetens som 
kan ge ett gott bemötande och omsorg med god kvalitet. Därför är 
det viktigt att stadsdelsnämnden fortsätter certifiera personalen i 
det pedagogiska ramverket och fortsätter arbeta utifrån färdplanen 
för en enhetlig yrkestitulatur. 
  
Samtliga insatser ska anpassas till den enskildes individuella behov 
och utformas så att de är tillgängliga för de personer som behöver 
dem och stärker deras förmåga att leva ett självständigt liv. All 
information och kommunikation under handläggningen och 
genomförandet av stöd och insatser ska vara tillgänglig och 
individuellt anpassad. 
  
Jämställdhets- och barnrättsperspektivet ska beaktas och anhöriga 
ska få det stöd de behöver. Ledsagning och personlig assistans ska 
vara flexibla insatser så att alla kan delta i samhällslivet på lika 
villkor. Biståndsbedömningen ska vara rättssäker och likställig och 
den enskilde ska ha möjlighet att påverka de insatser som ges.  
  
Individ- och familjeomsorg 
I Liberalernas Enskede-Årsta-Vantör kan alla utvecklas utifrån sina 
förutsättningar och drömmar. Den som behöver hjälp under en 
period ska få det stöd man behöver för att sedan kunna leva ett 
självständigt liv, utan myndigheters inblandning. Socialtjänsten ska 
uppmärksamma alla barn och vuxna som kan behöva stöd och så 
tidigt som möjligt erbjuda en modern och rättssäker socialtjänst 
med evidensbaserade insatser som brukarna efterfrågar. 
Socialtjänsten ska vara likvärdig och tillgänglig oavsett var i staden 
man bor. 
  
Den falska ryktesspridning som sker om socialtjänsten i Sverige är 
helt oacceptabel. Socialtjänsten har samtidigt en viktig uppgift att 
jobba folkbildande kring den välfärdsservice som socialtjänsten 
erbjuder, sin roll i samhället och skapa förtroende bland invånarna. 
Socialtjänsten ska därför utveckla det uppsökande arbetet och 
finnas närmare medborgarna i deras vardag, bland annat ute på 
förskolor, skolor, familjecentraler etc. Det är också viktigt att 
socialsekreterarna alltid ges fullt stöd av stadsdelsförvaltningens 
chefer och säkerhetsansvariga när de behöver fatta svåra beslut i 
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komplexa ärenden. Hot, våld och trakasserier kan aldrig 
accepteras. 
  
Alla barn har rätt till goda uppväxtvillkor och inget barn ska 
behöva uppleva våld eller förtryck. I nära samarbete med barn och 
föräldrar ska socialtjänsten säkerställa att barn och unga som 
riskerar att utvecklas ogynnsamt får det skydd och stöd som de 
behöver. Socialtjänsten ska i nära samverkan med socialnämnden 
och övriga aktörer minska risken för att barn och unga dras in i 
kriminalitet samt verka för att fler personer lämnar kriminalitet. 
Stöd till brottsutsatta och vittnen ska utvecklas. 
  
Skolan är den främsta skyddsfaktorn för unga människors liv och 
framtida livschanser och socialtjänsten ska stötta skolans lärande 
uppdrag. Därför måste samverkan mellan skolan, socialtjänsten 
och polisen stärkas för att tidigt identifiera barn i riskzon, följa upp 
orosanmälningar samt stabilisera barns och ungas skolgång. De 
skolsociala teamen spelar en nyckelroll i denna samverkan. Deras 
arbete ska förstärkas med hjälp av statsbidragen på området. 
Stadsdelsnämnden ska särskilt följa upp skolresultaten hos barn och 
unga i samhällets vård. 
  
Vi ser mer förvåning och oro på att den rödgröna majoriteten valt 
att helt stryka alla formuleringar i budget om snabb reaktion när 
unga begår sitt första brott. Liberalerna menar tvärtom att 
allvarssamtalen inom 48 timmar ska finnas kvar och utvecklas. Dels 
behöver polisens medverkan i samtalen förbättras, men vi ser också 
fördelar med att föräldrarådgivare och fältassistenter involveras. 
  
För att öka den vuxna närvaron och tryggheten i de miljöer där 
ungdomar vistas finns fältassistenter som genom uppsökande 
verksamhet tidigt fångar upp och förhindrar att ungdomar söker sig 
till miljöer präglade av missbruk och kriminalitet. Det är viktigt att 
det uppsökande arbetet sker i nära samarbete med skola, 
föreningsliv, polis, näringsliv och civilsamhället. 
  
Kommunen har det yttersta ansvaret för att personer med 
missbruksproblem får den hjälp och vård som de behöver för att 
komma ifrån missbruket. Socialtjänsten har ett stort ansvar för att 
motverka hemlöshet. I det förebyggande arbetet ingår 
vräkningsförebyggande arbete i samverkan med övriga aktörer. 
  
Personer med psykisk funktionsnedsättning ska få stöd med att 
utifrån sina förutsättningar delta i samhällets gemenskap samt ha 
ett arbete att gå till. Samverkan med psykiatrin är viktig för att på 
bästa sätt tillgodose den enskildes behov av stöd och insatser. 
  
Stockholm och vår stadsdel ska vara jämställd där ingen begränsas 
på grund av sitt kön och där alla ska ha makten över sina egna liv. 
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Våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och förtryck ska 
motverkas och våldsutsatta ska få det skydd och stöd som de 
behöver. De som har blivit tvungna att bryta med sin familj ska få 
stöd och hjälp att skaffa sig ett nytt nätverk och ett nytt liv efter en 
placering på skyddat boende. Vi ska stötta brottsutsatta, och då 
särskilt vuxna och barn som är eller har varit utsatta för våld av 
närstående eller övergrepp i rättssak. Att förändra beteendet hos 
våldsutövare är viktigt för att förebygga våld i nära relation och 
hedersrelaterat våld och förtryck och staden har en skyldighet att 
verka för att den som utsätter eller har utsatt en närstående för våld 
eller andra övergrepp ska ändra sitt beteende. 
  
Att majoriteten avskaffar skyddsfonden innebär att 13 miljoner 
kronor mindre tillfaller de utsatta stadsdelarna för att kunna fatta 
de beslut om omhändertaganden och placering som ibland krävs. Vi 
återställer Skyddsfonden på 35 mnkr som den rödgröna majoriteten 
avskaffar och lägger ytterligare 15 mnkr på ökade 
placeringskostnader för att kunna skydda både barn och samhälle 
från unga med extremt våldsamt beteende. 
  
En viktig uppgift för socialtjänsten är att tillsammans med 
civilsamhället, goda krafter och andra myndigheter verka för att 
stärka förtroendet. Hos vissa grupper finns en utbredd misstro mot 
socialtjänsten, vilket gör att familjer inte söker hjälp när de borde, 
och att barn, unga och föräldrar inte får det stöd de har rätt till. 
Detta är ett samhällsproblem som måste tas på större allvar och 
bemötas mer systematiskt utifrån den lokala situationen, med hjälp 
av personer och kanaler som medborgarna litar på. 
  
För att kunna möta och hjälpa dem som behöver stöd från 
socialtjänsten måste medarbetarna ges en bra arbetsmiljö och goda 
förutsättningar att utföra sitt arbete. Staden ska fortsätta arbeta i 
enlighet handlingsplanen för socialsekreterare och 
biståndsbedömare. Hot och våld mot socialtjänstens medarbetare 
ska alltid tas på största allvar. 
  
Stadsmiljöverksamhet 
Parker, våra 3 naturreservat och naturområden ska vara av hög 
kvalitet, den biologiska mångfalden ska öka och stadsdelsnämnden 
ska arbeta för förbättrade förutsättningar för vistelse, gående och 
cyklister. Den gemensamma stadsmiljön ska vara välskött, 
tillgänglig och trygg. I takt med att vår stadsdel växer ökar 
användning av grönområden och parker, vilket ställer högre krav 
på skötsel och underhåll. När nya bostadsområden runt hela vår 
stadsdel byggs, är det viktigt att nya parker finns på plats i ett tidigt 
skede. 
  
Tillgänglighetsfrågorna ska genomsyra verksamhetsplaneringen 
och vara en naturlig del i det dagliga arbetet. Stadsdelens 
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trygghetsarbete skall vara högt prioriterat, med aktiv 
platssamverkan med andra aktörer. 
  
Stadsmiljöverksamheten spelar stor roll för medborgarnas 
upplevelse av närmiljön och det lokala perspektivet skall tillvaratas. 
Utveckling av stadsdelen skall ske i nära samarbete med andra 
nämnder. 
  
Stadsplanering 
Stadsdelsnämnden ansvarar självfallet inte för stadsplanering, men 
vi påverkas i hög grad av besluten och svarar också på många 
remisser från centrala nämnder. 
  
Stadsplaneringen måste utgå från varje områdes unika 
förutsättningar.  I EÅV finns många olika stadsdelar av skiftande 
karaktär. Från smalhus, äldre villaområden, miljonprogram och till 
helt ny bebyggelse. 
  
Enskede-Årsta-Vantör har förtätats mycket och ibland utan en 
genomtänkt strategi och utan hänsyn till varje stadsdels karaktär. 
Under den förra majoritetens försorg har kommunfullmäktiga 
beslutat om Arkitekturpolicy och strategi för förtätning i 
småhusområden. I våra remissvar till de centrala nämnderna är det 
viktigt att dessa dokument används och tas hänsyn till. 
  
Ekonomiskt bistånd 
I Liberalernas Stockholm får alla stockholmare den hjälp som 
behövs för att kunna stå på egna ben och leva ett självständigt liv. 
Stadsdelsnämnden ska genom individuellt utformade insatser ge 
personer med ekonomiskt bistånd stöd att bli självförsörjande. 
Insatserna ska syfta till att hjälpa personer att snabbt nå egen 
försörjning för att undvika långvarigt behov av bistånd. 
  
All utredning inom ekonomiskt bistånd, liksom bedömning och 
tillgång till insatser, ska ske med hög rättssäkerhet och utifrån 
likabehandlingsprincipen. Arbetet ska vara snabbt och effektivt med 
regelbundna avstämningar, samt grunda sig på tillit och respekt för 
människors självbestämmande och integritet. Barns behov och 
situation ska särskilt uppmärksammas. Arbetet ska ske i nära 
samverkan med stadens arbetsmarknadsverksamheter. 
  
Det är viktigt att arbetet mot felaktiga utbetalningar och fusk 
fortsätter. Risken är annars att resurser tas från de som allra mest 
behöver dem och istället går till att finansiera organiserad 
brottslighet. 
  
Arbetsmarknad 
Många utrikesfödda kvinnor nås inte av samhällets 
integrationsinsatser. Det kan inte vara så att 
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arbetsmarknadsåtgärder systematiskt nyttjas av män i större 
utsträckning och att kvinnor inte kommer i arbete eller 
egenförsörjning. Därför ska stadsdelen särskilt fokusera på att 
stärka arbetet med insatser riktade mot kvinnor så att de får del av 
samhällets stöd. 
  
Stadsdelsnämndens huvuduppgift är att i enlighet med stadens 
strategi för ar-betsmarknadsinsatser stötta personer med social 
problematik, fysisk och/eller psykisk ohälsa och erbjuda dem 
individuellt utformat stöd i syfte att höja aktivitetsnivån, stärka 
hälsan, motivera och förbereda inför en arbetsmarknadsinsats. 
  
Stadsdelen har också en viktig uppgift att tillhandahålla feriejobb 
för stadens ungdomar. Feriejobb ger en första lön, referenser och 
en första kontakt med arbetsmarknaden. Arbete för ungdomar är 
också en viktig trygghets- och integrationsskapande åtgärd. För att 
fler ungdomar ska få en meningsfull fritid vill Liberalerna att det 
ska bli möjligt att få feriejobb även på helgerna. Den vägledande 
principen för feriejobben är att de ska vara meningsfulla och ge 
viktiga erfarenheter inför ett kommande arbetsliv. Särskilt viktigt är 
att prioritera ungdomar med funktionshinder i stadsdelens 
feriearbeten 
  
Antalet arbetsplatser i Enskede-Årsta-Vantör är lågt i förhållande 
till befolkningen. Många måste därför jobbpendla till andra delar 
av Stockholm. Konsekvensen blir hög belastning på väg och 
kollektivtrafik samt en negativ miljöpåverkan. Att staden nu 
uppmärksammar söderort mer än tidigare i olika måldokument är 
viktigt, men stadsdelen behöver bevaka att det följs av konkreta 
åtgärder i t ex markanvisningar. Fler arbetsplatser i stadsdelen 
innebär flera fördelar. Större skatteunderlag, närmare mellan 
arbete och hem ger ett enklare liv och större möjlighet för 
medborgarna att klara av vardagspusslet. För kvinnor som ofta får 
ta ett större ansvar för detta, kan det innebära en högre livskvalitet. 
  
Gustav Johansson m.fl. yrkar att nämnden beslutar: 
  
Stadsdelsnämndens verksamhetsplan utgår, som sig bör, från 
kommunfullmäktiges budget. Den rödgröna budget som antagits i 
kommunfullmäktige är en ineffektiv och ideologiskt präglad budget 
som styr Stockholm i fel riktning. Under förra mandatperioden tog 
Stockholms kommunfullmäktige tag i de stora 
samhällsutmaningarna, såsom tryggheten och att utveckla 
kärnuppdraget i det kommunala uppdraget. Detta fokus gjorde att 
vi trots en pandemi och ett storskaligt krig i vår närhet kunde både 
öka tryggheten flera år i rad och samtidigt leverera på vårt 
kommunala uppdrag med hög kvalitet i allt från förskola och 
socialtjänst till äldreomsorg. 
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Nu ser vi en budget som slår hål på de trygghetssatsningar som 
gjort och där fokus inte längre är på kärnuppdraget. Det riskerar 
att stå stockholmarna dyrt, såväl ekonomiskt som i 
samhällsklimatet. 
  
Eftersom vi i Moderaterna inte anser att den budget som antagits i 
kommunfullmäktige är den budget som ger Stockholm och 
stockholmarna det de förtjänar yrkar vi: 
  

1. att stadsdelsnämnden avslår förvaltningens förslag 
2. att stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att 

återkomma med ett nytt förslag som utgår från Moderaternas 
budgetförslag i Stockholms kommunfullmäktige 

  
Christina Peterson (C) yrkar att nämnden beslutar: 
  

1. att avslå förvaltningens förslag till verksamhetsplan och 
budget 2023 

2. att återkomma med ett förslag till verksamhetsplan utifrån 
Centerpartiets reservation i kommunfullmäktige 

3. att därutöver anföra följande: 
  
Centerpartiet har lämnat ett eget förslag till budget för Stockholms 
stad kommande år. I vår budgetreservation i kommunfullmäktige 
finns bland annat en omfattande satsning på ytterstaden, ökade 
idrottsinvesteringar och en rad konkreta åtgärder för att Stockholm 
ska visa vägen inom miljö- och klimatområdet, inklusive mer 
resurser till skötsel av parker och grönområden och mer svensk mat 
på tallriken. 
  
Vänsterstyrets budget för 2023 präglas av ideologiskt motiverade 
återtaganden av uppskattade välfärdsverksamheter i egen regi, 
ofinansierade satsningar som riskerar att bli tomtebloss och en 
miljöpolitik utan konkreta åtgärder och tillräckligt skarpa 
målsättningar. 
  
Stockholm ska vara en öppen stad med plats för nya stockholmare. 
Att människor från olika delar av världen ska få bosätta sig i 
Stockholm är en självklarhet, oavsett om det handlar om att fly 
undan konflikter och förtryck eller att söka lycka, familj och arbete. 
Stadsdelsnämnderna har genom sina verksamheter, 
medborgarkontoren och stöd till lokala föreningar ett viktigt ansvar 
för integration. Både civilsamhället och näringslivet har under lång 
tid saknats i Sveriges integrationspolitik. Under den gångna 
mandatperioden har Integrationspakten haft som mål att staden ska 
samarbeta med föreningar, företag och andra som vill bidra till 
bättre integration. Det är dags att gå längre och ge mer ansvar för 
integrationspolitiken till de som vill och kan vara en brygga in i det 
svenska samhället. 
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Stockholm ska vara en grön stad. Stadsdelens invånare älskar sina 
grönområden både för rekreation och för motion. Centerpartiet vill 
förena storstadens puls med gröna, rofyllda miljöer. Därför vill vi 
slå vakt om grönområden och den stadsnära naturen. Fler parker 
och grönytor ska anläggas på Stockholms gråa områden. Antalet 
träd ska fördubblas och varje fällt träd ska ersättas med minst två 
nya. Vi vill se fler ängsytor och växter i rabatter och pallkragar 
som gynnar våra pollinatörer. Samarbetet ska utvecklas med 
förskolor där vi bland annat kan erbjuda barnen att delta i 
stadsodling på gårdar och i parker. 
  
Vi ska underlätta för privatpersoner, bostadsrättsföreningar, 
fastighetsägare och företag att investera i solpaneler och gröna tak 
genom att minska regelhinder. Vi ska ställa högre krav på 
energieffektivisering av byggnader vid nybyggnation eller större 
renoveringar, tänka in till exempel solpaneler på taken redan i 
planeringsstadiet. När staden växer ska även kulturen och idrotten 
planeras in i tidigt skede, till exempel med livescener, 
samlingslokaler och idrottsytor. 
  
Centerpartiet är ett parti med rötterna i landsbygden så vi vet att 
stad och land måste gå hand i hand. Vi vet att landsbygden mår bra 
av att städerna växer och att städer mår bra om landsbygden får 
blomstra. De gröna näringarna förser staden med mat, förnybar 
energi och byggnadsmaterial. Centerpartiet kämpar för hållbar mat 
som är sund och säker. Vi vill att Stockholms stad serverar en ökad 
andel närproducerad och ekologisk mat som är fri från skadliga 
kemikalier och tillsatser på våra skolor och till våra äldre. Kraven 
på djurhänsyn ska ökas vid upphandling av mat. 
  
Stockholm ska vara en levande stad. Enskede-Årsta-Vantör ska 
vara en stadsdel med levande centrum och kvarter som människor 
känner tillhörighet till och värnar om. I takt med att Stockholm 
växer är det viktigt att vi fokuserar på mer än bara 
bostadsbyggande. Inventera stadsdelen var det är lämpligt att få till 
spontanidrottsytor. Ett par basketkorgar, en skateboardramp, 
parkouryta, beachvolleynät eller liknande skapar en mer levande 
stad. Vi ska även använda och erbjuda ytor i stadsdelen som är öde 
under vinterhalvåret till popup-ytor, vinteraktiviteter och 
evenemang. Centerpartiet välkomnar den nya majoritetens 
omsvängning vad gäller Enskede IP och poängterar att vi fortsatt 
vill bevara idrottsplatsen som är så viktig för så många i 
stadsdelen. 
  
Snösätra lockar varje år många kulturutövare och besökare. Navet 
är gatukonsten, men flera kulturuttryck samsas på platsen. Snösätra 
är en ofta använd inspelningsplats för musik, dans och film. 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ska tillsammans med 
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kulturnämnden och i nära samarbete med aktörer verksamma i 
området stödja och vidareutveckla en levande kulturplats i 
Snösätra. 
  
Stockholm ska vara en företagsvänlig stad. Inrätta ett 
näringslivsråd i stadsdelen. Minska på onödig och kostsam 
byråkrati och regelkrångel. Förbättra dialogen med företagen och 
arbeta gemensamt med dem mot bedrägeri och brottslighet. Vi ska 
tillsammans med näringslivet och arbetsgivare möjliggöra för fler 
prao-platser och sommarjobb. Fler företag ska lägga anbud i 
offentliga upphandlingar. Vår stadsdel ska ha en 
upphandlingsansvarig som har en dialog med lokala företag, bland 
annat för att förbättra det lokala företagsklimatet. Vi behöver fler 
arbetsplatser i söderort för att minska pendlandet genom staden 
mellan bostad och arbete. 
  
Stockholm ska vara en trygg stad. Skapa en trygghetskänsla och en 
lokal gemenskap genom platser med mycket liv och rörelse. 
Stadsdelsnämnderna har en central roll i stadens trygghetsarbete 
och ska prioritera och lokalt leda arbetet med att nå målet om att 
inte ha något särskilt utsatt eller utsatt område inom Stockholms 
stad. Stödinsatser till barn och unga ska komma in direkt när det 
finns misstanke om att de riskerar att hamna i kriminalitet och stöd 
till föräldrarna ska erbjudas. 
  
Det ska finnas lokala förebilder och attraktiva alternativ till 
kriminalitet. Vi vill utöka det uppsökande arbetet med 
stadsdelsmammor. Vi ska fortsätta och utvidga arbetet med 
projektet Trefas som är ett samarbete mellan polisen, socialtjänsten 
och kriminalvården. Civilsamhället ska stöttas lokalt, stora insatser 
görs för att skapa trygghet av till exempel våra nattvandrande 
föräldrar. 
  
En kombination av akuta insatser som stoppar det dödliga våldet nu 
och långsiktiga systemförändrande utvecklingsprocesser är 
avgörande för att få bukt med de problem som finns. Arbetet måste 
vara uthålligt och sträcka sig längre än en mandatperiod. Då 
behöver vi stärka det uppsökande arbetet, motarbeta stuprör inom 
stadens egna verksamheter och utöka samarbetet med polisen, 
näringslivet och civilsamhället. Samtidigt behöver vi fortsätta och 
permanenta projektbaserade insatser som ska förebygga mäns våld 
mot kvinnor och annat våld i nära relationer. 
  
Centerpartiet vill staka ut en hoppfull väg framåt för ett Stockholm 
som håller ihop. Det är vår politik som ger de bästa 
förutsättningarna att göra visionen om det öppna, företagsamma, 
gröna, trygga och innovativa Stockholm till verklighet. 
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Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L), Gustav 
Johanssons m.fl. (M), Christina Petersons (C) och förvaltningens 
förslag till beslut mot varandra och finner att nämnden beslutar i 
enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservationer 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
Gustav Johansson m.fl. (M) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för sitt eget yrkande. 
  
Christina Peterson (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  

Särskilda uttalanden 
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m.fl. (M) och Christina 
Peterson (C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Våra partier – Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet har 
tillsammans med Kristdemokraterna – varit med och styrt 
Stockholm och Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd 
framgångsrikt i tolv av de senaste 16 åren. Vi förenas av en 
gemensam vision för framtiden, som bejakar Stockholms och vår 
stadsdels styrkor och särart, och framförallt passionerat tror på 
stadsdelsbornas potential och möjligheter inför framtiden. 
  
Vår vision år att Enskede-Årsta-Vantör är en modern och öppen 
stadsdel. Den ska vara en trygg, grön och hållbar stadsdel med 
framtidstro hos människor och hos de företag som vill etablera sig 
här. Enskede-Årsta-Vantör ska vara en stadsdel för alla – barn och 
unga, vuxna och äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, 
företagare och anställda. Här ska det vara lika enkelt att vara 
singel som att bilda familj och åldras. Stadsdelen ska fortsätta 
utvecklas i takt med vad invånarna önskar, behöver och drömmer 
om. Det ska vara enkelt för medborgarna att fatta miljövänliga 
beslut. 
  
Servicen till medborgarna i stadsdelen är utgångspunkten i all vår 
politik. Det ska vara lätt att leva i stadsdelen. Oavsett vilken service 
det handlar om har medborgarna i vår stadsdel rätt att förvänta sig 
att allt fungerar så att vardagen går ihop. Enskede-Årsta-Vantörs 
verksamheter och medborgarservice ska kontinuerligt utvecklas för 
att underlätta för människor, företag och föreningar att vara 
verksamma här. 
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Att människor känner delaktighet är en grund för att skapa sig ett 
gott liv och utveckla sin fulla potential. Vi vill bryta segregationen 
och människor med olika bakgrund och livssituation ska kunna 
mötas i gemenskap. Tillit skapar trygghet. Det ska vara ska vara 
trygga, trevliga och välskötta miljöer i vår stadsdel. Vi accepterar 
inte att människor får sin frihet begränsad på grund av 
diskriminering, rasism, antisemitism eller otrygghet. Vi arbetar 
därför målmedvetet för ökad frihet genom förebyggande insatser 
mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem för människor 
även i vår stadsdel. 
  
Under den senaste mandatperioden, när vi hade makten, har 
kvaliteten i stadsdelens verksamheter ökat. Dessutom har 
tryggheten i de mätningar som gjorts förbättrats så att fler 
människor kan känna sig trygga i stadsdelen. Kvalitet har alltid 
varit en ledstjärna för våra partier. När vi nu ser tendenser till att 
ideologi får styra, där fungerande verksamheter med hög kvalitet 
plockas tillbaka i kommunal regi, inger det stark oro. Vi kommer 
fortsatt motsätta oss att ideologiska skygglappar styr vilka som ska 
driva en verksamhet och fokusera på kvalitet i stället.   
  
Överlag är det av högsta vikt och en stark önskan att den nya 
majoriteten inte kastar omkull väl fungerande initiativ från den 
förra majoriteten bara för att sätta sin egen prägel på 
verksamheten. Som exempel kan lyftas platssamverkan Rågsved, ett 
långsiktigt arbete infört av förra majoriteten och som lett till ökad 
trygghet i Rågsved tre år i rad. 
  
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Verksamhetsplanen som föreslås till antagande bygger på 
majoritetens stadshusbudget. Den innehåller en del inriktningar 
som vi anser är positiva. Men det finns även budgeterade 
prioriteringar som vi inte ställer oss bakom. Därmed avser vi att 
avstå från att delta i beslutet. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/919-3 Tjänsteutlåtande: Verksamhetsplan 2023 
för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 EÅV 2022/919-1.1 Bilaga 1. Blankettset Sdn14 
 EÅV 2022/919-1.2 Bilaga 2. Plan för upphandling 2023 
 EÅV 2022/919-1.3 Bilaga 3. Ansökan om budgetjusteringar 

för särskilda ändamål 
 EÅV 2022/919-1.4 Bilaga 4. Investeringsönskemål 

parkinvesteringar 2023-2025 
 EÅV 2022/919-1.5 Bilaga 5. Prisbilaga 2023 
 EÅV 2022/919-1.6 Bilaga 6. Ansökan kompetensutveckling 

förskola 
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 EÅV 2022/919-1.7 Bilaga 7. System för internkontroll 2023 
 EÅV 2022/919-1.8 Bilaga 8. Väsentlighets- och riskanalys 

samt internkontrollplan 2023 
 EÅV 2022/919-1.9 Bilaga 9. Strategi för 

kompetensförsörjning 2023-2025 
 EÅV 2022/919-1.10 Bilaga 10. Lokal handlingsplan mot 

våldsbejakande extremism 2023 
 EÅV 2022/919-1.11 Bilaga 11. Lägesbild Lokal 

samverkansöverenskommelse med polisen 
 EÅV 2022/919-1.12 Bilaga 12. Lägesbild 

samverkansöverenskommelse med Polisen 
 EÅV 2022/919-1.13 Bilaga 13. Samverkansprotokoll 

avseende verksamhetsplan 2023 
 EÅV 2022/919-4 Ändringsblad Verksamhetsplan 2023 för 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
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§ 6 
Uppföljning av avtal och anbud inom omsorgen om 
personer med funktionsnedsättning – Svedmyrabadet  
EÅV 2022/1017 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner rapporten. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Svedmyrabadet vänder sig till personer med funktionsnedsättning. 
En uppföljning har gjorts för att se om Svedmyrabadet följer avtal 
och anbud. 
 
Förvaltningen bedömer att Svedmyrabadet är en välfungerande 
verksamhet som följer avtal och anbud. Verksamheten arbetar 
dagligen med att erbjuda en trygg, säker och trivsam miljö. 
 
Antalet besökare och efterfrågan på olika vattengymnastikpass har 
ökat efter lättade restriktioner. Badet fyller en viktig funktion både 
ur ett hälsoperspektiv- och ett socialt perspektiv för målgruppen. 
Förbättringar har gjorts i lokalerna men det finns ytterligare behov 
av underhållsåtgärder. 
 
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner rapporten. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/1017-1 Tjänsteutlåtande: Uppföljning av avtal 
och anbud inom omsorgen om personer med 
funktionsnedsättning - Svedmyrabadet 
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§ 7 
Inriktnings- och genomförandeärende gruppbostad LSS, 
Bersågränd 7  
Ombyggnad och utbyggnad av befintligt gruppboende LSS 
EÅV 2022/53 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens förslag om att bygga om befintligt boende till 
ett gruppboende för sex personer enligt LSS på Bersågränd 
7, fastigheten Dalen 20. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
förvaltningens förslag att teckna hyresavtal med 
fastighetsägaren Micasa. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd hemställer hos 
kommunstyrelsens ekonomiutskott om godkännande att få 
teckna hyresavtalet. 

4. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker om 
stimulansbidrag om totalt 1 200 000 kronor, vilket avser 
kostnader på 100 000 kronor per ombyggd bostadslägenhet 
och stimulansbidrag på 600 000 kronor. 

5. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ansöker hos 
kommunstyrelsen att få avveckla befintligt boende med fyra 
platser för att möjliggöra om- och utbyggnad till sex platser. 

6. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd evakuerar befintligt 
boende till Tussmötevägen 173 till dess att ny placering är 
klar. 

7. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Efter tidigare beslut om nedläggning av Enskededalens servicehus, 
dnr nr 2019/632, sades samtliga hyresavtal med hyresvärden Micasa 
upp. Micasa påbörjade därmed omvandlingen från 
servicelägenheter inom äldreomsorgen till seniorbostäder. I 
samband med ombyggnationen måste befintligt gruppboende enligt 
lag om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) 
bestående av fyra lägenheter på Bersågränd 9 evakueras och är 
sedan i behov av ett nytt permanent boende. I syfte att tillgodose 
stadens och stadsdelsförvaltnings behov av gruppbostäder inom 
LSS, och samtidigt modernisera och kostnadseffektivisera boendet, 
föreslås att befintliga lägenheter och lokaler på Bersågränd 7 byggs 
om och att en ny gruppbostad med sex lägenheter inklusive 
personal- och gemensamhetsutrymmen inrättas. 
 
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förslaget att inrätta 
en ny gruppbostad LSS med sex 6 lägenheter på Bersågränd 7, 
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fastigheten Dalen 20. 
 
Förvaltningen föreslår även att nämnden godkänner att hyresavtal 
för gruppbostaden tecknas med Micasa och att förvaltningen söker 
stimulansbidrag och startkostnader enligt Medel för lokaländamål 
2023. 
 
Förvaltningen föreslår vidare att nämnden godkänner förslaget att 
avveckla befintligt boende på Bersågränd 9. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/53-1 Tjänsteutlåtande: Inriktningsärende om 
gruppboende, Bersågränd 

 EÅV 2022/53-2 Utredning gruppboende LSS inkl. 
planritning 

 EÅV 2022/53-3 Preliminär hyressammanställning  
 EÅV 2022/53-4 Preliminärt hyrestillägg 
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§ 8 
Remiss av ändring av presidierna i stadsdelsnämnderna 
och revidering av Stockholms stads regler om arvoden 
m.m. för kommunala förtroendeuppdrag  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr 
EÅV 2022/1006 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Från och med den 1 mars 2023 föreslås stadsdelsnämndernas 
presidium utökas från en ordförande och vice ordförande till en 
ordförande, en förste vice ordförande och en andre vice ordförande. 
I samband med det finns det behov av att ändra både i Stockholms 
stads regler om arvoden m.m. för kommunala förtroendeuppdrag 
och i reglementet med allmänna bestämmelser för Stockholms 
stadsnämnder. 
 
Förvaltningen tillstyrker förslaget och föreslår att Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd godkänner tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m.fl. (M) och Christina 
Peterson (C) yrkar att nämnden beslutar följande: 
  

1. att presidiets nuvarande utformning med en ordförande och 
en vice ordförande ska kvarstå. 

2. att därutöver överlämna nedanstående synpunkter som 
stadsdelsnämndens svar på remissen 

  
Remissen utgår ifrån ett uppdrag som vänsterstyret lagt fram i 
stadens budget för 2023. Det råder dock stora oklarheter kring vad 
syftet är med att utöka stadsdelsnämndernas presidier med en andre 
vice ordförande. Om detta står inget att läsa sig till i vare sig 
budgetförslaget eller i bilagorna till remissen. Det är samtidigt 
förvånande att vänsterstyret inte har förankrat den föreslagna 
utökningen med oppositionen, i frågor av denna karaktär brukar det 
historiskt sett vara kutym att förankra brett. Då syftet inte anges kan 
man bara spekulera i att det är för att ge extra arvodering till 
politiska företrädare i vänsterstyret i syfte att hålla samman en 
annars splittrad majoritet. Det för oss in på den ekonomiska 
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aspekten av förslaget i remissen. Arvode till andre vice ordförande 
föreslås utgå med motsvarande belopp som till förste vice 
ordförande. Det ytterligare rena arvodet skulle uppgå till drygt en 
miljon kronor per år, inklusive skatter och avgifter skulle det dock 
snarare uppgå till närmare två miljoner för stadsdelsnämnderna. 
Därmed är det än mer relevant, inte minst för stockholmarna, att få 
reda på vad syftet egentligen är. Det behöver självklart framgå 
tydligt på vilket sätt stockholmarna skulle gagnas av ett utökat 
nämndpresidium, exempelvis på vilket sätt kvaliteten i nämndens 
verksamheter skulle öka. Men om detta står alltså inget alls i vare 
sig budget 2023 eller i remissen, något man med rätta kan kalla för 
ett demokratiproblem. 
  
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar följande: 
  
Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd överlämnar 
Sverigedemokraternas förslag till kommunstyrelsen som svar på 
remissen av förslag till ändring av presidierna i stadsdelsnämnderna 
och revidering av Stockholms stads regler om arvoden med mera 
för kommunala förtroendeuppdrag 
  
Från och med den 1 mars 2023 föreslås stadsdelsnämndernas 
presidium utökas med en ytterligare andre vice ordförande. Vi 
ställer oss negativa till att införa en ny presidiepost. Om 
stadsdelsnämndernas presidium utökas, och att det samtidigt 
inrättas ytterligare arvode för ordförande och vice ordförande i de 
sociala delegationerna kommer det innebära ökade kostnader för 
skattebetalarna. Ingen egentlig anledning presenteras heller i 
underlaget som föranleder ett behov av att utöka presidieposterna. 
  
Vi ställer oss negativa till förslaget om att samtliga presidieposter i 
sociala delegationerna ska erhålla ett extra arvode, oaktat om den 
förtroendevalda redan uppbär ett extra arvode för presidiepost i 
stadsdelsnämnd eller inte. Förslaget skulle kunna innebära att vissa 
förtroendevalda, som både sitter i presidiet för stadsdelsnämnden 
såväl som den sociala delegationen, kan uppbära dubbelt arvode. 
Det är inte en önskvärd utveckling i de tuffare ekonomiska tiderna 
som Stockholm går till mötes.  
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L), Gustav 
Johanssons m.fl. (M), Christina Petersons (C), Emelie 
Wassermanns (SD) och förvaltningens förslag till beslut mot 
varandra och finner att nämnden beslutar i enlighet med 
förvaltningen förslag till beslut. 
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Reservationer 
Peter Backlunds (L), Gustav Johanssons m.fl. (M), Christina 
Petersons (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
  
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/1006-3 Tjänsteutlåtande: Remiss av ändring av 
presidierna i stadsdelsnämnderna och revidering av 
Stockholms stads regler om arvoden m.m. för kommunala 
förtroendeuppdrag 

 EÅV 2022/1006-1.2 Remissunderlag: Tjänsteutlåtande 
revidering av Stockholms stads regler om arvoden m.m. för 
kommunala förtroendeuppdrag 

 EÅV 2022/1006-1.1 Remissunderlag: Reglemente med 
allmänna bestämmelser för stadens nämnder 
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§ 9 
Remiss av motion om att inrätta en central bidragsnämnd 
för att motverka välfärdsbrottslighet  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2022/1195 
EÅV 2022/999 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion om att inrätta en central 
bidragsnämnd för att motverka välfärdsbrottslighet. Motionen har 
väckts av Nike Örbrink (KD). Förvaltningen tog emot remissen den 
1 december 2022 och stadsdelsnämnden ska yttra sig senast den 6 
mars 2023. 
 
Nike Örbrink (KD) föreslår att kommunfullmäktige ska besluta att 
kommunstyrelsen får i uppdrag att inrätta en central bidragsnämnd 
med ansvar för stadens fördelning, utbetalning och uppföljning av 
föreningsbidrag. 
 
Förvaltningen anser att det är mycket viktigt att motverka 
välfärdsbrott i staden, oavsett om det gäller upphandlingar, 
föreningsbidrag eller andra typer av bidrag men ser inte ett behov 
av en central nämnd. 
 
Förvaltningen bedömer att kunskaper om lokala behov, 
förhållanden och ideella verksamheter finns inom den enskilda 
förvaltningen och ser en risk att den lokala kontakten och 
kunskapen om det lokala civilsamhället skulle minska om ansvaret 
flyttas till en central nämnd. I det fall en central funktion skulle vara 
aktuell föreslår förvaltningen mer centralt stöd. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/999-2 Tjänsteutlåtande: Svar på Remiss av 
motion om att inrätta en central bidragsnämnd för att 
motverka välfärdsbrottslighet 

 EÅV 2022/999-1 Remissbrev: Motion om att inrätta en 
central bidragsnämnd för att motverka välfärdsbrottslighet 

 EÅV 2022/999-1.1 Remissunderlag: Motion om att inrätta 
en central bidragsnämnd för att motverka välfärdsbrottslighet 
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§ 10 
Remiss av samråd om detaljplan – Årsta 1:1, Parkstråket 
vid kvarteret Barnet  
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret, dnr 2020-07393 
EÅV 2022/1028 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har arbetat fram ett samrådsförslag till 
detaljplan för del av fastigheten Årsta 1:1, i stadsdelen Östberga. 
Detaljplanen föreslår fyra punkthus med totalt cirka 90 bostäder, 
samt en lokal för centrumändamål. Planförslaget fastställer att 
värdefull natur och ett särskilt skyddsvärt träd behöver tas i anspråk 
för att möjliggöra bebyggelse. Vidare föreslår planförslaget en 
breddning av gatan i anslutning till planförslaget. 
 
Förvaltningen anser att den övergripande ambitionen från 
planförslaget, om att förbättra stadsmiljön utmed Östbergabackarna, 
är positiv. Dock anser förvaltningen att det är olyckligt att någon 
cykelbana inte ryms i den breddade gatan. Dessutom lyfter 
förvaltningen att en remsa parkmark bör placeras mellan parkväg 
och fastighetsmark för ny bebyggelse, för att underlätta för framtida 
snöröjning och annat underhållsarbete på parkmark. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Särskila uttalanden 
Hassan Jama m.fl. (V), Kristina Öberg m.fl. (S) och Peter 
Dannqvist (MP) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Att det byggs fler bostäder är bra. Att dessa bostäder dessutom, som 
i detta ärende, väl harmonierar med geografiska omgivningar och 
att det i plan strävas efter att bevara omgivande natur så långt det 
är möjligt gör det hela ännu bättre. 
  
Dock vill vi här peka på några punkter utöver dem som ryms i 
tjänsteutlåtandet. 

 Vi är för blandade upplåtelseformer för boende i respektive 
bostadsområde. Därför tycker vi att det är anmärkningsvärt, 
att det här handlar om att bygga ytterligare ca 90 
bostadsrätter. Östberga av idag har endast ca 150 - 200 
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hyresrätter och resterande bebyggelse utgörs av dryga 900 
bostadsrätter på Stamgatan och Tussmötevägen och ungefär 
motsvarande antal bostadsrätter på Östbergahöjden 
respektive Östbergabackarna. Antalet egnahem i området är 
noll. Att då bygga ytterligare bostadsrätter känns helt enkelt 
fel. Dessvärre är det för sent att påverka val av 
upplåtelseform, men vi vill peka på obalansen. De 
hyresrätter som planeras i andra nyproduktioner i Östberga 
räcker inte heller till för att skapa variation av boendeform 
värd namnet. Det är också olyckligt att tillskapa hyresrätter 
på det sätt som skedde gällande höghuset vid Östberga torg, 
samt några närliggande trevåningshus. Dess byggdes under 
00-talet som bostadsrätter, men då dessa inte kunde säljas 
ålades Svenska Bostäder att ta över dessa fastigheter för att 
upplåta dem som hyresrätter. 

 Bostadsgårdarna mellan punkthusen kommer att ligga på en 
högre nivå och kan endast nås via trapphusen. Vi ställer oss 
tveksamma till denna utformning då vi helst ser att 
bostadsgårdar är öppna. Det behövs fler ytor som främjar 
umgänge Östbergabor emellan, inte färre. 

 I Östberga är det ont om parkeringsplatser på kvartersmark 
eller i garage och den s k kantstensparkeringen som följer 
av det gör att vägarna runt Östbergahöjden och 
Östbergabackarna nästan upplevs som enkelriktade/enfiliga. 
Bussarna, som är områdets enda kollektivtrafik, får ibland 
svårt att ta sig fram. I liggande detaljplan kompenseras 
detta heller inte av nya cykelbanor i gatunivå (som 
förvaltningen också belyser i sitt utlåtande) eller av 
garageplatser i nivå med gällande parkeringstal. 

  
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m.fl. (M) och Christina 
Peterson (C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Planförslaget är ett positivt tillskott av bostäder i Östberga och 
kommer att kunna bidra till en trivsammare och förhoppningsvis 
också tryggare stadsmiljö. Av särskild vikt i detta sammanhang är 
den lokal som planeras och som är tänkt som café. Lokaler i 
bottenvåningar gör att ett litet centrum, som i Östberga, kan bli mer 
levande och attraktivt. Otrygghet kan i någon mån byggas bort, 
även om andra insatser också behövs. 
  
I den korridor av grönska de 4 föreslagna punkthusen planeras 
byggas, återfinns värdefull natur och fungerar som 
spridningskorridor. Vi förutsätter att den natur som tas i anspråk 
kompenseras med fler träd och att grönskan bevaras mellan husen 
så mycket som möjligt. Föreslagen grönkompensation bör göras 
skyndsamt. 
  
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
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Förvaltningen föreslår att en remsa parkmark placeras mellan 
parkvägen och fastighetsmarken för att underlätta för snöröjning 
och annat underhållsarbete. Vi ställer oss positiva till detta och 
hoppas att det hörsammas. 
  
Vi ställer oss däremot kritiska till det låga parkeringstalet om 0,5 
platser per bostad, ett parkeringstal som dessutom riskerar att 
justeras ned ytterligare. Sverigedemokraterna anser att det är 
viktigt att stärka möjligheten för medborgarna att själva välja 
transportsätt efter de egna förutsättningarna och behoven. Med 
anledning av detta instämmer vi i förvaltningens skrivning om att 
det är olyckligt att planförslaget inte möjliggör för cykelbana utan 
att cyklister hänvisas till blandtrafik. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/1028-4 Tjänsteutlåtande: Remiss av samråd om 
detaljplan - Årsta 1:1, Parkstråket vid kvarteret Barnet 

 EÅV 2022/1028-1.1 Inbjudan till samråd om förslag till 
detaljplan för Årsta 1:1 Parkstråket, vid kvarteret Barnet i 
stadsdelen Östberga i Stockholm, S-Dp2020-07393 
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§ 11 
Stadsdelsdirektörens information  
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerar kort om de 
oroligheter och händelser som skett i stadsdelsområdet i närtid. 
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§ 12 
Redovisning av delegationsbeslut  
EÅV 2023/31 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger redovisningen av 
delegationsbeslut till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/31-1 Redovisning av anmälda delegationsbeslut 
2022-12-02 - 2023-01-13 
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§ 13 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger anmälningsärendena 
till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

 § 7 SoN 2022-12-14 
 § 11 SoN 2022-12-14 
 § 12 SoN 2022-12-14 
 § 14 SoN 2022-12-14 
 § 5 SoN 2022-12-14 
 § 15 SoN 2022-12-14 
 § 30 Stadsbyggnadsnämnden 2022-12-15 
 E-post med kommunfullmäktiges beslut § 23 2022-12-19 
 Protokoll förvaltningsgrupp 22 december 2022 
 § 23 den 19 december 2022, Revidering av 

sammanträdesdagar för kommunstyrelsen och 
kommunfullmäktige för år 2023 (1057471) 

 E-post med kommunstyrelsens beslut § 23 2022-12-07 
 E-post med kommunfullmäktiges beslut § 3 2022-12-13 
 E-post med kommunfullmäktiges beslut § 3 2022-12-13 - 

Ändring av de Allmänna lokala ordningsföreskrifterna 
gällande förorening efter hund 

 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 12 
januari 2023 

 Protokoll från möte med stadsdelsnämndens pensionärsråd 
2023-01-23 

 Synpunkter om hantering av föreningsbidrag 
 E-post med synpunkter om hantering av föreningsbidrag 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 26 

januari 2023 
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§ 14 
Stadsdelsnämndens frågor  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag 
att bereda skrivelsen nedan och återkomma till nämnden med svar. 
 

Inkommen skrivelse 
Gustav Johansson m.fl. (M) lämnar in en skrivelse om 
ordningsvakter. 
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§ 15 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/21 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/21-1 15. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap 7 § föräldrabalken 
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§ 16 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/21 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/21-2 16. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap 7 § föräldrabalken 
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§ 17 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/21 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/21-3 17. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap 7 § föräldrabalken 
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§ 18 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/21 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/21-4 18. Överflyttning av vårdnad till särskilt 
förordnad vårdnadshavare enligt 6 kap 8 § föräldrabalken 
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§ 19 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/21 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/21-5 19. Begränsningar i umgänget enligt 14 § 1 
p LVU 
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§ 20 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/21 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/21-6 20. Begränsningar i umgänget enligt 14 § 1 
p LVU 
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§ 21 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/1 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/1-3 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om lokal 
upphandling av verksamhetsdrift för korttidsboenden inom 
LSS 

 EÅV 2023/1-2 Skrivelse om lokal upphandling av 
verksamhetsdrift för korttidsboenden inom LSS  
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